
حمايت ها قطره چکاني است
هادي رضايي، سرمربي تيم ملي واليبال 
نشسته قهرمان المپيك ريو  همچنان از  
عدم توجه به پارالمپيك��ي ها گلايه دارد. 
رضايي مي گويد: »عدم وج��ود برنامه به 
ورزش کش��ور ضربه مي زن��د. حمايت ها 
قطره چكاني است و همچنان تبعيض در 
ورزش وجود دارد، نمي خواهيم بحث هاي هميشگي را مطرح کنيم، 
اما بايد نگاهي به وجود آيد که به همه ورزشكاران به اندازه زحماتشان 
کمك کنيم. هنوز کمكي به پارالمپيكي ها نشده با اينكه وعده هايي 
بوده، اما هنوز اقدام خاصي انجام نش��ده است. برگزاري جلسات و 
تشكيل کارگروه هاي مختلف اگر تشريفاتي باشد، فايده اي نخواهد 
داشت. ما بايد به فكر برنامه ريزي و نقشه راه باشيم، مسئله اي که 

ورزش ما تاکنون براساس آن حرکت نكرده است.«

بلاتکليفي پساالمپيک! 
رها کردن تيم ها به حال خود پس از المپيك ريو معضل جدي اس��ت 
که متأسفانه اين روزها مس��ئولان ورزش اهميتي به آن نمي دهند. با 
وجود آنكه اهميت برنامه ريزي هاي دقيق در ورزش به اثبات رس��يده 
اما با اين حال باز هم مدي��ران ايراني توجه به اين اصل مهم نمي کنند. 
بيش از دو ماه از خاموش شدن مش��عل المپيك 2016 مي گذرد و در 
روزهايي که قدرت هاي ورزش جهان با جديت هرچه بيشتر براي تداوم 
پيشتازي خود در اين عرصه برنامه هاي دقيق و کارشناسي شده خود 
را دنبال مي کنند، حواشي داخلي در برخي از فدراسيون ها به اوج خود 
رس��يده تا جايي که تعدادي از تيم هاي ملي کشورمان در بلاتكليفي 
محض به سر مي برند. موفقيت در آوردگاه هاي بزرگ و معتبر نيازمند 
همت، همكاري و برنامه ريزي همه جانبه از سوي فدراسيون ها و وزارت 
ورزش است. با اينكه پيش از شروع المپيك همه دم از نتيجه گيري و 
درخشش مي زنند، اما در سال هاي اخير و پس از پايان بازي ها عملاً همه 
مدعيان مديريت بي خيال تيم هاي ملي شده و به حساب و کتاب هاي 

شخصي شان بيش از آينده ورزش اهميت مي دهند. 
نگاهي گذرا به وضعيت فعلي چند تيم ملي اي��ن ادعا را تأييد مي کند. 
ناکامي هاي که بارها يقه رشته هاي ورزشي و ورزشكارانمان را گرفته در 
حقيقت به دليل همين بي برنامگي ها و اتلاف وقتي است که آقايان مدير 
به خرج داده اند و به روي مبارک هم نياورده اند. با توجه به هزينه اي که 
صرف ورزش مي شود اصلًا پذيرفته نيست که تيم ملي واليبال هفته ها 
بدون سرمربي باشد و عملاً کسي از آينده اين تيم خبر نداشته باشد. رشد 
چشمگير اين رشته توپي در سال هاي اخير به حدي بود که به يكي از 
قدرت هاي واليبال دنيا مبدل شده و همه از اين تيم انتظار شگفتي هاي 
روزافزون را دارند. همين تيم با هدايت لوزانو طلس��م شكني کرد و به 
المپيك راه يافت. ولي با اتمام المپيك و پايان يافتن قرارداد اين مربي 
حالا واليبال نيز يكي از رشته هاي بلاتكليف کشورمان محسوب مي شود، 
رشته اي که چند سالي است طرفداران زيادي پيدا کرده و انتظارت مردم 
را بالا برده است. حال آنكه انتظار نمي رفت فدراس��يوني که داورزني، 
رئيس آن است هم به جمع بلاتكليف ها اضافه شود، چراکه در اين مدت 
مديريت کم عيب و نقص او نقش به سزايي در اوج گيري واليبال داشته 
است. منتها به نظر مي رسد با کس��ب سهميه المپيك و شكسته شدن 
طلسم طولاني مدت، عطش مديران واليبال براي موفقيت هاي بعدي 
فروکش کرده است. متأسفانه اين بلاتكليفي به واليبال ختم نمي شود! 
تكواندو، رشته مدال آوري که بدون اغراق همواره کمك حال ورزش ايران 
بوده، علاوه بر بي برنامگي و بلاتكليفي اسير حواشي دروني هم شده است. 
انتقاد از عملكرد کادر فني تكواندو عملاً اجازه تمديد قرارداد بيژن مقانلو و 
دستيارانش را به فدراسيون تكواندو نمي دهد. ضمن اينكه اظهارنظرهاي 
مخالفان پولادگر هم اوضاع را متشنج تر از آنچه به نظر مي رسد کرده تا 
جايي که با گذشت دو ماه از ناکامي محض مردان تكواندو هيچ خبري 
از روشن شدن وضعيت تيم ملي نيس��ت! جودو، هندبال و ... را نيز بايد 
به ليست تيم هاي سردرگم اضافه کرد، رشته هايي که هر کدام به نوبه 
خود پتانسيل افتخارآفريني در صورت توجه لازم را دارند. با اين وجود 
رسيدگي به مسائل ديگر و بعضاً حل و فصل کردن مشكلات داخلي براي 
بسياري از رؤساي فدراسيون ها از اهميت بيشتري برخوردارند. اختلاف 
سليقه و سوءمديريت اگرچه همواره يك پاي ثابت ورزش کشور بوده و 
هست اما به نظر مي رسد پس از المپيك ريو اين چالش به بالاترين حد 
خود رسيده و اجازه تفكر و مديريت حرفه اي را به مسئولان نمي دهد. 
از س��وي ديگر وزارت ورزش نيز در وضعيت فعلي تمام تمرکز خود را 
معطوف لغو مجامع انتخاباتي و پيش کشيدن موضوع اصلاح اساسنامه ها 
کرده و جبهه گرفتن مقابل کميته ملي المپيك اولويت بيشتري دارد. 
در صورتي که متولي اصلي ورزش کشور اين روزها بايد بيش از هر زمان 
ديگري مراقب بي برنامگي رؤساي فدراسيون ها و هدر رفتن زمان باشد. 
وزارت ورزش مي بايست هرچه زودتر فكري به حال اين موضوع کند و 
در صورت تداوم بلاتكليفي ها رؤساي فدراسيون ها را مورد بازخواست 
قرار دهد. همانطور که وزير و همكارانش در همه موفقيت ها خودشان را 
دخيل مي دانند، انتظار مي رود وزارتخانه ورزش در روزهايي که بحران 
سردرگمي ورزش را فراگرفته هم به وظيفه خود عمل کرده و چاره اي 

عاجل براي برون رفت از اين بحران اتخاذ کند.

سمپوزيوم اقتصاد مقاومتي و ورزش برگزار شد
هنوز خبري از اقدام و عمل نيست

قرار بود اقتصاد مقاومت�ي ورزش را دچار يك تحول اساس�ي كند و 
بسيار از اين مسئله استقبال كردند، اما بعد از گذشت شش ماه هنوز 
اتفاق خاصي رخ نداده جز سمپوزيوم ملي اقتصاد مقاومتي در ورزش 
كه صبح روز گذش�ته، در آكادم�ي ملي المپيك و با حض�ور افرادي 
همچون مناف هاشمي، معاون توسعه منابع و پشتيباني وزارت ورزش 
و جوانان، محمدرضا داورزني رئيس فدراسيون واليبال و رضا قراخانلو 
رئيس پژوهشگاه تربيت بدني و علوم ورزشي برگزار شد. سمپوزيوني 
كه حرف هاي قش�نگ و ش�عارهاي زيباي قبلي را تكرار كرد و بس. 
شعارهايي كه بايد ديد چه زماني قرار اس�ت به مرحله اجرا درآيند. 

   بايد از قابليت هاي بخش خصوصي و داخلي استفاده كرد
داورزني، رئيس فدراسيون واليبال، در حاشيه اين سمينار تأکيد کرد که با 
تكيه بر منابع و توليدات داخلي مي توان بسياري از کارها را به خوبي انجام 
داد و به موفقيت رسيد: »وقتي در ورزش فدراسيوني با برند خارجي کار 
مي کند، در حقيقت کار خاصي در اقتصاد مقاومتي صورت نگرفته است. 
زماني که نگاه و دست ما به سوي دولت دراز است، توسعه اتفاق نخواهد 
افتاد. فدراسيون واليبال، تمام امكانات و تجهيزات و حتي کفپوش هاي 
سالن واليبال را از داخل کش��ور تهيه مي کند و از اين طريق توانسته به 
اقتصاد داخلي کمك کند. وقتي توليدات داخلي است چرا بايد به توليدات 
خارجي رجوع کنيم. فدراسيون واليبال اين کار را انجام داده و در اين زمينه 
به موفقيت دست پيدا کرده است. سفرهايي که در فدراسيون هاي ورزشي 
صورت مي گيرد اگر هدفمند باشد، قطعاً به نتيجه  مطلوب مي رسند، ولي 
بيشتر سفرها سليقه اي است. فدراسيون واليبال به عنوان يك پايلوت در 
حال  حاضر در فدراس��يون جهاني واليبال و کنفدراسيون واليبال آسيا 
به عنوان يك سمبل توس��عه نام گرفته و به کش��ورها مي گويند برويد 
ببينيد ايران در اين زمينه چه کاري را انج��ام داده که اين افتخاري براي 
ماست. بايد اراده را تبديل به عمل کرد. همان طور که ما سعي مي کنيم در 
فدراسيون واليبال اين گونه باشيم و تا به امروز ثابت کرده ايم که مي توانيم 
با ظرفيت هاي موجود فدراسيون را مديريت کرد. ما بايد در کار خود اين 
باور را داشته باشيم که مي توانيم با تكيه بر منابع داخلي و توانمندي داخلي 
بسياري از کارها را انجام دهيم. بايد از منابع و ظرفيت هاي موجود بخش 
خصوصي براي توسعه ورزش استفاده شود و نبايد به اقتصاد دولتي متكي 
بود. وقتي درباره اقتصاد مقاومتي صحبت مي کنيم بايد بدانيم که چگونه 
بايد از آن اس��تفاده کرد و با شناس��ايي آن گام برداريم که در اين زمينه 
فدراسيون واليبال پيش��قدم بوده است. ورزش کش��ور ما با وجود همه 
محدوديت ها، قابليت هاي بالاي��ي در بخش هاي مختلف دارد. فقط بايد 

بدانيم چطور بايد از اين قابليت ها استفاده کرد.«
   مشكلات عديده اقتصاد مقاومتي در ورزش

عبدالحميد احمدي، معاون پژوهشي و آموزشي وزارت ورزش و جوانان 
معتقد است مشكلات زيادي در زمينه اقتصاد مقاومتي در ورزش وجود 
دارد و تا زماني که اين مشكلات برطرف نش��ود، در اقتصاد ورزش توسعه 
ايجاد نمي شود: »بدون عزم جزم و اراده جدي، نمي توانيم شاهد اقتصاد 
مقاومتي در ورزش باشيم. نظارت  دقيق، رفع موانع، حضور فعالان بخش 
خصوصي و گفتمان سازي از ويژگي هاي اقتصاد مقاومتي است. نمي توانيم 
حرف از اقتصاد مقاومتي بزنيم، اما در اجرا نقش مؤثري نداشته باشيم و اين 
مسئله فقط در حد حرف و شعار باشد. تا زماني که نتوانيم اقتصاد مقاومتي را 
در بين نخبگان جاري کنيم و از طريق نخبگان در جامعه ترويج داده و تبديل 
به فرهنگ عمومي کنيم بحث اقتصاد مقاومتي تنها در حد حرف و شعار باقي 
خواهد ماند. براي توسعه اقتصاد ورزشي با رويكرد اقتصاد مقاومتي بايد يك 
بازخواني از برنامه ورزش داشته باشيم. در بحث اقتصاد ورزش موانع  و خلأ 
قانوني زيادي وجود دارد و تا زماني که اين موانع بر طرف نشود نمي توان 
انتظار داشت چرخ اقتصاد ورزش آن گونه که انتظار داريم بچرخد. همچنين 
در اقتصاد ورزش به دليل خلأهاي قانوني موانع زيادي وجود دارد که اين 
موانع اگر برطرف نشود توسعه در اقتصاد ورزش ايجاد نمي شود. با شعار 

نمي توان نقش دولت را در کمك هاي مالي به ورزش کم کرد.«
   توفيق چنداني نداشته ايم

مناف هاشمي، معاون توسعه منابع و پشتيباني وزارت ورزش و جوانان 
نيز  در اين همايش گفت: »جامعه ورزش نتوانسته جايگاه واقعي خود 
را پس از انقلاب به خصوص در حوزه هايي همچون اقتصادي پيدا کند. 
موضوع اقتصاد مقاومتي يك موضوع کمك کننده به توسعه ورزش است 
که از دو سال قبل در وزارت ورزش استارت آن زده و سعي شده اقتصاد 
مقاومتي به صورت عملي در وزارت ورزش پياده شود اما هنوز توفيقات 

چنداني حاصل نشده است.«

معاون مالي وزارت ورزش در حالي ديروز هرگونه 
كمك به باشگاه هاي اس�تقلال و پرسپوليس 
را منكر شده است كه در س�ه سال اخير گفته 
مي شود بارها وزارت ورزش به رغم ممنوعيت 
كمك به تيم هاي حرفه اي به دو باشگاه قرمز و 
آبي پايتخت چندين ميليارد كمك كرده است، 
اين در حالي است كه افكار عمومي و هواداران 
اين تيم ها بارها نارضايتي ش�ان را از پرداخت 
قراردادهاي ميلياردي فوتبالي ها از بيت المال 
و بودجه دولت نش�ان داده اند، ب�ا اين حال به 
نظر مي رسد ساكنان ساختمان وزارت ورزش 
در خيابان س�ئول تهران با لاپوشاني واقعيت 
سعي در كتمان هرگونه حيف و ميل بيت المال 
در باشگاه هاي اس�تقلال و پرسپوليس دارند. 
در حالي فوتبال ايران سال هاست از بودجه عمومي 
و بيت المال تغذيه مي کند که در س��ال هاي اخير 
با بالا رفتن سرس��ام آور و بدون ضابطه قراردادهاي 
فوتباليست ها اين مسئله با واکنش مردم و هواداران 
فوتبال کشور روبه رو شده اس��ت و اين اعتراض ها 
سبب ش��ده تا باش��گاه هاي صنعتي و به خصوص 
دو باشگاه اس��تقلال و پرسپوليس متهم به حيف و 
ميل بيت المال و ريختن پول هاي ميلياردي به پاي 
فوتباليست هايي شوند که مشكلات اخلاقي شان در 
چند سال گذشته بارها رسوايي هاي بزرگي را براي 
فوتبالي ها به ارمغان آورده اس��ت، اين در شرايطي 
است که باشگاه هاي فوتبال کشور که عمدتاً از بودجه 
دولتي استفاده مي کنند، در برابر هزينه هاي چندده 
ميلياردي شان، هيچ گونه درآمد قابل توجهي ندارند و 
وابستگي شان به بودجه دولت سبب شده تا اين تيم ها 
از کوششي هم براي کسب درآمد انجام ندهند و بدون 
توجه به حيف و ميل بيت المال، از بستن قراردادهاي 
ميلياردي و خ��ارج از عرف با فوتباليس��ت ها  ابايي 
نداشته باشند. اين مسئله جاي خالي يك سيستم 
نظارتي براي بررس��ي هزينه هاي اين باش��گاه ها از 
بودجه عمومي را به خوبي نشان مي دهد و فرصتي 
را براي سوءاس��تفاده چندصدميلي��اردي جامعه 
فوتب��ال را از بيت المال در طول س��ال فراهم کرده 
است، مسئله اي که پرونده فساد در فوتبال که توسط 
مجلس تهيه شده، بخشي از فساد حاکم در اين رشته 

ورزشي را برملا کرده است. 
    

هزينه چندصد ميلياردي فوتبال از بودجه دولت 
در حالي است که مجلس با تصويب قانوني، کمك 
دولت ب��ه ورزش حرفه اي را ممن��وع اعلام کرده 
اس��ت، با وجود اين وزارت صنعت، معدن تجارت 

و وزارت ورزش و برخي ديگر از بخش هاي دولتي 
همچنان به عناوين مختلف و بدون رسانه اي شدن، 
سالانه ميلياردها تومان از بيت المال براي تيم هاي 
زيرمجموعه شان هزينه مي کنند. البته در اين بين 
وزارت نفت ب��ا تمكين از مصوب��ه مجلس، امتياز 
تيم ليگ برتري باشگاه نفت تهران را واگذار کرد، 
اما همچنان اغلب باش��گاه هاي ليگ برتر فوتبال 
کشورمان از بودجه دولت تغذيه مي کنند. از جمله 
اين باشگاه ها مي توان از استقلال و پرسپوليس نام 
برد که با توجه به منتفي شدن واگذاري به بخش 
خصوصي زير نظر وزارت ورزش اداره مي شوند. البته 
وزير ورزش بارها مدعي شده که در زمان مديريت 
وي حتي يك ريال به استقلال و پرسپوليس کمك 

نشده اس��ت. گودرزي در مصاحبه اي در شهريور 
گذشته در اين باره گفت: »در گذشته در بسياري 
جاها اين قانون را دور زدند و مش��كلاتي براي اين 
دو تيم ايجاد ش��د اما از زماني که من وارد وزارت 
ورزش و جوانان شدم، تصميم گرفته شد تا به اين 
بند قانوني احترام گذاشته شود و اعلام کردم اين 
دو باشگاه و تيم هايي که از برند قوي برخوردارند با 
اين ظرفيت مي توانند خودکفا شوند. با اجراي اين 
بند قانوني دو تيم استقلال و پرسپوليس روي پاي 
خود ايستادند و مديراني که در رأس اين دو باشگاه 
به ويژه باشگاه پرسپوليس قرار گرفتند با توانمندي 
و فهم اقتصادي خوب خود توانستند حاميان مالي 
مناسبي جذب کنند تا جايي که سال گذشته اين 

باشگاه و حتي باشگاه استقلال تهران حتي يك ريال 
از دولت اعتبار دريافت نكرد و آنها امورات خود را با 

اسپانسر مي گذرانند.«
    

تكذيب هرگونه هزينه از بيت المال براي استقلال و 
پرسپوليس در حالي است که واقعيت حاکي از کمك 
چندين ميلياردي به استقلال و پرسپوليس در چند 
سال اخير است. مهر سال گذشته بود که افشارزاده 
مديرعامل وق��ت اس��تقلال در مصاحبه اي کمك 
وزارت ورزش را تأييد ک��رد و گفت با ۸00 ميليوني 
که به زودي اس��تقلال مي گيرد، رقم کمك وزارت 
ورزش به اين باش��گاه به 3 ميليارد تومان مي رسد و 
البته طاهري هم در زماني که دوش��غله بود و مدير 
صندوق پيشكس��وتان و قهرمانان ب��ود 3 ميليارد 
تومان از صندوق به هر ک��دام از دو تيم وام داده بود. 
همچنين نديمي، عضو فراکسيون ورزش در مجلس 
نهم هم شهريور سال 94 کمك وزارت به استقلال و 
پرس��پوليس را تأييد کرد و گفت: »دولت از طريق 
وزارت ورزش و جوانان مبلغ 3ميليارد تومان به باشگاه 
استقلال کمك کرده است و به زودي مبلغي هم در 
اختيار باشگاه پرسپوليس قرار مي گيرد.«  25شهريور 
سال گذشته هم خبرگزاري دولتي ايسنا در خبري 
نوشت وزارت ورزش و جوانان با جذب حمايت هاي 
مالي و در راس��تاي کمك به باش��گاه هاي استقلال 
و پرس��پوليس براي خروج اين دو باشگاه از شرايط 
دش��وار کنوني، در طي روز هاي گذشته ۸ ميليارد 
تومان به سرخابي هاي پايتخت کمك نقدي کرده 
است. سهم باشگاه استقلال از اين کمك 30 ميليارد 
ريال بوده و باشگاه پر سپوليس نيز به دليل مشكلات 
جدي تر 50 ميليارد ريال کمك دريافت کرده است. 

    
با وج��ود هزين��ه وزارت ورزش از بيت المال براي 
استقلال و پرسپوليس که مجلسي ها و مديران اين 
تيم آن را تأييد کرده اند، مسئولان همچنان سعي 
در کتمان آن دارند. ديروز بود که مناف هاشمي، 
مدير مالي وزارت ورزش مدعي شد: »وزارت ورزش 
و جوانان تاکنون هيچ پولي را به صورت مخفيانه به 
اين دو باشگاه پرداخت نكرده و ما نتوانسته ايم اين دو 
باشگاه را از نظر مالي حمايت کنيم.« صحبت هاي 
مناف هاشمي در شرايطي است که واقعيت چيز 
ديگري را نشان مي دهد و پرداخت هاي ميلياردي به 
فوتباليست ها همچنان از طريق بيت المال صورت 
مي گيرد و اراده اي براي جلوگيري از حيف و ميل 
بودجه کش��ور در فوتبال در بين مسئولان کشور 

به رغم ادعاهايشان وجود ندارد!
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با همايش، اقتصاد ورزش مقاومتي نمي شود
ورزش يك چهارچوب خاص دارد که اقتصاد 
مقاومتي مي تواند ب��ا آن چهارچوب کاملًا 
هماهنگ ش��ود. به طوري که اساس��نامه 
بين المللي هم در همين راستا و چهارچوب 
حرکت مي کند. اقتصاد مقاومتي به معناي 
خودکفا بودن و وابسته نبودن به دولت هاست 
با سوددهي. در ورزش دنيا اين مسئله کاملًا 
متداول اس��ت، اما در اي��ران، ورزش هر روز 
دولتي تر مي ش��ود و همين مس��ئله باعث 
مي شود تا افكار مقاومتي از بين برود و نتوانيم در اين چهارچوب گام برداشته و 
خودکفا شويم. ورزش ايران تا زماني که از مديران دولتي بهره مي برد،  نمي تواند 
به خودکفايي برسد و اقتصاد مقاومتي را به مرحله اجرا در آورد، چراکه مديران 
دولتي نمي توانند تفكر خودکفايي داشته باشند. آنها هميشه حقوق بگير 
بودند و در اين راستا حرکت کرده اند و با اجراي اقتصاد مقاومتي در ورزش 
بيگانه هستند. با شعار که نمي توان کاري از پيش برد. کلمات هم که خودشان 
نمي توانند حرکت کرده و خودکفا شوند. اين کار، آدم خودش را مي خواهد. 
بايد به دنبال مديراني باشيم که بتوانند درآمدزايي کرده و سوددهي داشته 
باشند. با هزينه کردن براي سمينارها به جايي نمي رسيم. ما که نبايد شعار 
دهيم. بايد عمل کنيم. رهبري بارها به اهميت اقتصاد مقاومتي اشاره کرده اند. 
بايد به اين توصيه ها عمل کرد. مرتب در اين زمينه توصيه مي شود. بايد افرادي 
روي کار بيايند که توانايي اجرايي داشته باشند. با اين افراد نمي توان در ورزش 
اقتصاد مقاومتي را عملي کرد، چراکه تفكر آنها با اقتصاد مقاومتي و خودکفايي 
همخواني ندارند. تقصيري هم ندارند، مديران دولتي هميشه حقوق بگير بودند 
و در اين راستا مي توانند گام بردارند. با همايش هم نمي توان کاري از پيش برد. 
اين همايش ها نمايش است نه راهكاري براي عملي شدن اقتصاد مقاومتي. 
اين مسئله بايد از مسئولان بالاتر شروع شود. بايد مديراني را سرکار بگذاريم 
که توانايي عملي کردن اقتصاد مقاومتي را در ورزش داشته باشند. بعد بياييم 
همايش بگذاريم و بگوييم اين کارها را کرده ايم. همايش��ي که در آن شعار 

مي دهيم چه دردي مي تواند دوا کند؟ هيچ!
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چـهـرهها

88498432سرويس ورزشي

با چوب تعليق مي خواهند در قدرت بمانند
مدتي اس��ت اختلاف بين وزارت ورزش و 
کميته ملي المپيك بالا گرفته و هيچ کدام 
هم کوت��اه بي��ا نيس��تند.مهدي قدمي، 
نايب رئيس س��ابق کميته ملي المپيك با 
اشاره به اينكه کيومرث هاشمي حق دخالت 
در انتخابات فدراسيون ها و حتي امور اجرايي 
کميته ملي المپيك را ندارد، مي گويد: »برخي با بزرگنمايي اين موضوع 
و با چوب تعليق به دنبال اين هستند بحث دخالت دولت در ورزش را 
براي نهادهاي ورزشي پررنگ کنند و در قدرت بمانند. چطور تمام يا 
عمده بودجه يك فدراسيون را دولت بدهد و حق نظارت نداشته باشد؟ 
 IOC بهتر از هر کسي درک مي کند تبديل کردن IOC اين مهم را
به لولو، مصرف داخلي دارد تا از اين طريق منافع مديراني که بر مسند 

هستند، تأمين شود و البته اين افراد بر مسند قدرت باقي بمانند.«

شيوا نوروزي

استقلال مثل بارسلونا بازي کرد!
دو برد از هش��ت بازي ماحصل استقلال 
از ابتداي فصل تا امروز اس��ت. تيمي که 
به رغم هزينه هاي ميلياردي تا اين جاي کار 
نتوانسته نتايج قابل قبولي بگيرد. استقلال 
با بردي که برابر شاگردان کاظمي به دست 
آورد فعلًا در رده هفتم قرار گرفته اما نكته 
قابل توجه، اظهارات مديرعامل اين تيم اس��ت. سيدرضا افتخاري 
مي گويد: »استقلال بسيار زيبا بازي کرد و به نظرم بايد سه بر صفر 
برنده مسابقه مي شد. کارهايي که در استقلال ديدم نمونه هايش را 
در تيم بارسلونا ديده بوديم! پاس هاي تك ضرب و کوتاه و حفظ توپ 
عالي بود. مثل بارسلونا بازي کرديم و برديم.« به نظر مي رسد آقاي 
مدير عامل يا بازي را نديده يا اشتباهاً يكي از بازي هاي ضبط شده 

بارسا را ديده که اين گونه ذوق زده شده است. 

مدال اخلاق بر گردن خالوندي
کاروان ورزشي پارالمپيك کشورمان در ريو بارها روي سكوي قهرماني 
رفت. محمد خالوندي تنها يكي از قهرمان��ان ايران در اين بازي ها بود. 
قهرمان پرتاب نيزه پارالمپيك به مناسبت روز ملي پارالمپيك به يكي 
از مدارس استثنايي زادگاهش در کرمانشاه رفت و مدال طلايش را به 
دانش آموزان کم توان ذهني اهدا کرد. اين کار ارزشمند و فرهنگي بدون 
شك روحيه دانش آموزان مدارس استثنايي را براي رسيدن به افتخارات 
بزرگي چون قهرماني در بازي هاي پارالمپيك افزايش مي دهد. اهداي 
مدال اخلاق از س��وي دانش آموزان اين مدرس��ه به محمد خالوندي 

پاداشي بود براي قهرمان پرتاب نيزه جهان. 

محمدرضايزدانيخرم

رئيس سابق فدراسيون کشتي

دوئل کلوپ و آقاي خاص در آنفيلد
هفته هش�تم ليگ برتر انگليس امش�ب ب�ا روياروي�ي ليورپول و 
منچستريونايتد در ورزشگاه آنفيلد به پايان مي رسد. اين ديدار حساس 
در حالي برگزار مي شود كه قرمزهاي مرسي سايد سه امتياز بيشتر 
از شياطين سرخ اندوخته اند و رده چهارم جدول را در اختيار دارند.

ليورپول آخرين ديدار خود در ليگ را با پيروزي پشت سر گذاشته در 
شرايطي که منچستر در خانه با تساوي متوقف ش��ده و در رده هفتم 
ايستاده است. در يك سو يورگن کلوپ تلاش مي کند بهترين ترکيب 
ليورپول را به زمين بفرستد و در سوي ديگر نيز آقاي خاص براي نشان 
دادن برتري اش برنامه ريزي کرده است. سرمربي بندرنشينان به شدت 
نگران مهار مهاجمان يونايتد اس��ت: »فكر مي کنم ک��ه اگر يونايتد از 
مهاجمانش اس��تفاده کند براي کس��ب نتيجه در آنفيلد مي جنگد و 
اگر اينطور ش��ود بايد در خط دفاع خيلي خوب کار کنيم. ما از قدرت 
فيزيكي يونايتد مطلع هستيم و نمي توانيم آن را تغيير دهيم، تمام آنچه 
مي توانيم انجام دهيم اين اس��ت که از ايج��اد موقعيت هاي خطرناک 
جلوگيري کنيم ولي ما هم نقاط قوت��ي داريم و بايد روي آنها متمرکز 
ش��ويم.« خوزه مورينيو نيز پيش از برگزاري اين ب��ازي اعلام کرد که 
نگراني از بابت داوري و فشاري که روي تيمش است، ندارد: »در طول 
اين سال ها فهميدم که بعضي از کلمات و حرف ها را درباره داوري نزنم 
چراکه محروم و جريمه مي شوم. رکورد انضباطي ما خيلي خوب بوده 
است. هيچ مشكلي در اين زمينه نداشتيم و تمام اقداماتي که در جلسات 
قبل از بازي به ما گفته مي شود را رعايت کرديم. بازيكنان يونايتد به هيچ 

وجه داور را تحت تأثير و زير فشار قرار نمي دهند.«

سعيداحمديان
گزارش

دنيا حيدري

كمك مالي به دو باشگاه پرسپوليس و استقلال از بودجه عمومي را وزارت ورزش تكذيب مي كند، اما مجلسي ها و مديران باشگاه ها تأييد مي كنند

کمک مخفيانه به سرخابي ها از بيت المال

تيم بسكتبال پتروشيمي بندر امام به عنوان سوم مسابقات بسكتبال 
قهرماني باشگاه هاي آسيا دست يافت. شاگردان مهران شاهين طبع 
در ديدار رده بندي به مصاف تيم الاهل��ي امارات رفتند و در نهايت 
موفق ش��دند حريف را با نتيجه 100 بر 74 شكست داده و صاحب 
مدال برنز اين مسابقات شوند. ديدار فينال اين رقابت ها هم بين چاينا 
کش��گر چين و الرياض لبنان برگزار شد که نماينده چين با برتري 

در آن جام قهرماني را در خانه نگه داش��ت. بهنام يخچالي، بازيكن 
تيم بسكتبال پتروشيمي پس از کسب عنوان سومي آسيا گفت: »ما 
فقط دو هفته در کنار هم تمرين کرديم و اگر فرصت بيشتري براي 
هماهنگي داشتيم حتماً نتيجه اي که به دست مي آمد بهتر از اين بود. 
با اين حال اين نتيجه حاصل زحمت و تلاش همه بازيكنان و کادر 

فني بود و اميدوارم در ليگ نتايج بهتري کسب کنيم.« 

نمي دانم به کشتي برمي گردم يا نه
رضا يزداني، کاپيتان تيم ملي کشتي آزاد که اين روزها درگير مسئله 
عمل جراحي روي پاي آسيب ديده اش است در خصوص تأخير اين 
عمل مهم گفت: »مشخص نيست بتوانم به کشتي بازگردم يا خير، 

بايد ديد عمل جراحي روي پاشنه  پايم چگونه انجام خواهد شد.«

درهاي اردو روي المپيکي ها باز است
علي اشكاني، سرمربي تيم ملي کشتي فرنگي گفت: » اينكه چه کسي 
خداحافظي کرده و چه کسي ادامه مي دهد مسئله اي است که در روزهاي 
آينده مشخص مي شود، آنچه مهم است اينكه ملي پوشان و المپيكي ها 

مي توانند در اين اردوها خود را احيا و براي ايران افتخارآفريني کنند.«

پتروشيمي روي سکوي سوم آسيا ايستاد

مسئوليتم سنگين تر شده
حس��ن يزداني، قهرمان کش��تي آزاد المپي��ك 2016 ريو گفت: 
»استراحت خوبي پس از المپيك داشتم، مي دانم که حالا توقعات 
از من بالا رفته و همين مسئله مسئوليت من را سنگين تر مي کند به 
همين خاطر تمام تلاشم را براي افتخارآفريني مجدد به کار مي برم.«

عجله اي براي انتخاب سرمربي نداريم!
انتخاب سرمربي تيم ملي واليبال پس از المپيك کم کم به مسئله اي حاشيه اي براي يكي 
از موفق ترين فدراسيون هاي ورزشي کشور تبديل مي شود. مسئله اي که البته از نگاه 
رئيس فدراسيون واليبال زياد پيچيده نيست و به زودي با معرفي گزينه مورد نظر حل 
و فصل مي شود. محمدرضا داورزني در اين خصوص مي گويد: »اول بايد عنوان کنم 
که لوزانو هيچ قراردادي با لهستان امضا نكرده است، ما هم اگر به جمع بندي برسيم که 

مي توانيم همچنان با او ادامه دهيم اين کار را انجام خواهيم داد. ما يك 
برنامه 2+2  داريم، يعني ابتدا مسابقات قهرماني جهان در سال 201۸ 
و سپس المپيك 2020 توکيو بنابراين بايد متناسب با تيم هايي 
برنامه ريزي کنيم که توانسته اند به چهار تيم برتر المپيك برسند. 
در واقع بايد اين تيم ها را شاخص خودمان قرار دهيم تا ببينيم 
در چه مس��ائلي دچار ضعف هس��تيم.« داورزني ادامه داد: 
»عجله اي براي تعيين تكليف س��رمربي تيم ملي نداريم و 
مي خواهيم با حوصله اين موضوع را انجام دهيم تا در چهار سال 
پيش رو با خيال راحت کار کنيم. ما هشت تيم ملي در فدراسيون 
داريم که ويترين آنها تيم ملي بزرگسالان است. کار اين تيم پس 
از پايان ليگ داخلي در تاريخ 25 اسفند آغاز مي شود و قطعاً چند 

ماه قبل از آن تكليف کادر فني مشخص مي شود.«

عذرخواهي شرط محروم نشدن وزنه برداري!
اتفاقات رخ داده در جريان رقابت هاي دسته سنگين وزن وزنه برداري المپيك 2016 ريو و 
اعتراض هاي انوشيرواني و سليمي نسبت به تصميم هيئت ژوري مسابقات عليه سليمي 
حالا فدراسيون جهاني را بر آن داشته تا خواستار عذرخواهي رسمي سرمربي تيم ملي و 
وزنه بردار ملي پوش کشورمان شود، خواسته اي که اگر اجرا نشود احتمال محروميت براي 
وزنه برداري ايران وجود خواهد داشت. علي مرادي، رئيس فدراسيون وزنه برداري در اين 
خصوص گفت: »نامه اي را توسط فدراسيون و از جانب انوشيرواني و سليمي 
تهيه کرده ايم، اما چنانچه تشخيص بدهند خود آنها هم بايد در جلسه 
باشند شرايط را فراهم مي کنيم تا بيايند. اگر به همين نامه اکتفا کنند در 
آنجا اعلام مي کنيم که ورزشكار و مربي براساس احساسات پاک خود 
عمل کرده اند و مجموعه فدراسيون در صدد آرام کردن جو بود و  از 
اعضاي هيئت اجرايي فدراسيون جهاني هم دلجويي مي کنيم.« 
بهداد سليمي، قهرمان وزنه برداري کشورمان هم با اشاره به اينكه 
براي جلوگيري از محروميت وزنه برداري حاضر به  عذرخواهي 
است، گفت: »وقتي پشتوانه ما در فدراسيون جهاني ضعيف 
باشد ما را مجبور مي کنند به هر کاري که مي خواهند تن 
بدهيم با وجود اين اگر عذرخواهي من به صلاح ورزش کشور 

و وزنه برداري است، اين کار را انجام مي دهم.«

فريدونحسن
منهايفوتبال

جوان


